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BULETINUL 

SOCIETAŢII POLITECNJCE 

PARTEA TECNICĂ 

Complectarea alimentării cu apă a ora1ulni iucure1ti 
Conferinţă ţinută inaintea Societăţii Politecnice, la 25 Mai şi 1 Iunie 1906 

'de d-nul N. Cueu-Starostescu, inginer-şef in retragere. 

(Continuare) 1) 

Dornnilor ~i Iubiţ·i camarazi, 

In adunarea noastră de la 25 Maiu, v'am dovedit, sper : 
1°) Oă, contrar afirmaţi'unei ce ~i-a găsit răsunet in Con

siliul Comunal al Capitalei, d-l liindley-căci de acest idrolog 
e vorba-n'a propus în definitiv pentru complectarea alimen
tării Bucure~tilor cu apă, nici chiar după îndelungatiil sti1,diu 
ce a făcut timp de 21 ani asupra chestiiinii, dela 1885 până 
în prezent, nici alte origini de apă, nici alte sisteme pentru. 
captarea ei, nfoi alte localităţi din care să se fa.că captarea, de 
cât pe acelea pe care eu, cel dintâiu, le-am studiat ~i propus 
Primăriei, ~i p_e care Primăria le-a publicat, cu toate amănun
tele, încă din anul 1897, şi 

2°) Oă, captarea complimentară propiisă de d-l Lindley la 
Ulmi, tf i adrwisă de OonsiUul Comunal 'În iiltima sa şedinţă, va 
micşora considerabil, dacă nu-l va reduce complect, debitul cap
tărei dela Bragadiru, a~a că oraşul va pierde din volillmul exis
tentelor ape dela Bragadiru, ca;m tot atât cât d-l Lindley va 
capta prin lucrările · ce-~i propiine a executa la Ulmi. 

1) A se vedea prima parte a conferinţei în Buletinul Societli.ţii Politec
nice N-rul 6, din Iunie 1906, pag. 285. 
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Această din urmă a mea <hmonstrn.ţiune a primit confir
marea oficială a Consiliului tecnic t:; up0rior care, însărcinat de a 
se rosti, conform legei comunale, a.supra proiectului -complec
tării alimentării cu apă a Capitalei prezintat de d-l Lindley, s'a 
pronunţat prin jurnalul său dela 26 Maiu, după cum ştiţ.i, 

contra unei captări dela Ulmi, tocm·ai pe motivul că o nouă 

captare la Ulmi va absorba din apa existentei captărei dela 
Bra.gadir. 

Aţi văzut în ă, Domnilor, că o oarecare presă a conside
rat jurnalul Consiliului tecnic superior ca o răzbunare contra 
d-lui Lindley, cu care de altmintrelea Consiliul tecnic n'a avut 
nimic a împărţi. 

Dar dacă bărbaţi ca eminenţii ingineri cari compun Con
siliul t ecnic superior au fost taxaţi de pătimaşi, ce se va zice 
de mine, căruia d. Lindley, dupăce, ca expert, a conchis la 
re ·pingerea proiectelor mele, 'şi Ie-a apropriat în urmă, ca con
tractant? 

Ş i pentrucă nu doresc ca afirmaţi.unile mele ~ă fie bă-
1rnite ca influenţate de patimă, rog pe onorabilul nostru Preşe
dinte ca să acorde cuvântul, pentru o discuţiune contradictorie, 
acelora din D-voastră cari n'ar fi complect edificaţi prin demon
straţiunile ce am avut oDoarea de a vă face. 

Văd că nimeni nu se înscrie contra acestor demonstra
ţiuni: le consider dar ca împărtăşite de D-voastră şi trec mai 
departe pentru a discuta valoarea, ca localitate de alimentaro, 
a Joitei, sau, după cum a fost rebotezată acum, a «Ulmilor», 
faţă cu Bragadirul. 

Joiţa-Ulmi faţă de Bragadir 
Y_'am expus, Domnilor, în precedenta mea conferinţă, că 

în urma sondei care, la 12 Iulie 1893, a relevat la Joiţa exis
tenta unui puternic curent de ape supterane ascendente, Joiţa 
trebuia să alimenteze Capitala. 

V'am mai expus însă cum dd. Thiem şi Lindley, chemaţi 
a se rosti ca experţi, s'au pronunţat contra Joiţei şi au pre-
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ferit - de sigur pentru motivul rezultând din scrisoarea dela 
:29 Iunie 1895 a d-lui Thiem -- apele de găsit din valea Arge
şului; cum, în căutarea acestor ape din valea Argeşului, d. Thiem 
.a făcut sondagii infructuoase la Vidra, la Novaci, . la Mihaleşti 

şi la Malul-spart; cum, în urma acestui insucces, d. Thiem a 
revenit la părăsita Joiţa, schimbându-i numele în „ Ulmi"; dar 
-cum, între timp, Bragadirul, pus 1n evidenţă prin puţurile de 
încercare ce am făcut acolo şi cari figurează pe acest plan sub 
numerile I şi IX (a se v.edea planul anex. planşa I), a primit defi
nitiv lucrările ce alimentează actualmente Bucureştii. 

Dar vă puteţ.i întreba: cum se explică că, dacă .Joiţa - sau 
Ulmi-, dacă voiţi- a fost propusă mai intâiu de mine însumi; 
.a fost, în cele din urmă, găsită de Thiem . că i se cuvine prefe
_ rinţă «Înaintea tutulor celorlalte localităţi», şi se susţine acum 
şi de d. Lindley, cu toată energia insistenţei sale, - cum se 
-0xp lică, zic, că însumi mă înscriu acum în contra Ulmilor? 

Explicaţiunea e clară, şi'mi voi lua libertatea de a v'o pre
_zinta sub toate punctele ce îmbrăţişează cestiunea. 

Ca calitate, apele de la Ulmi - şi voi numi astfel totali
tatea apelor cari curg print:r:'trn profil tras de la Malul-Spart pe 
Argeş până la Joiţa pe Dâmboviţa - sunt identice, ca calitate 
medie, după cum a constatat-o şi Consiliul t ecnic supe.rior prin 
jurnalul său de la 25 Maiu, cu apele din profilul Mihaleşti-Co-
troceni, cu restricţiunea în defavorul Ulmilor că parte dintr'a
-ceste ape curgând între Argeş ş i Răstoaca, sunt improprii bău
tului, din causa ferului şi acidului sulfuros ce conţin . 

Ca canUtate, apele de la Ulmi nu sunt mai abondente do 
„cât cele dela Bragadiru. - Este adevărat că, sub acest punct 
-.de privire, d. Lindley prezintă apele de la Ulmi ca mai avanta
gioase celor dela Bragadir, căci, în tabela de la pagina 35 a 
.Raportului său din 1 Dec. 1905, d-sa cotează stratul achifer de
la Ulmi cu «coeficientul idrologic» de 20,700, pe când pe cel de-
la Bragadir numai de 17,UOO. Aceasta însă d. Lindley o face nu
mai pentru uzul cauzei, căci d-sa cunoaşte, din raportul dela 
24 ·Aug. 1895 al colegului său Thiem,· care a studiat . amănunţit 

-eestiunea, că stratul achifer dela Bragadir are o porositate şi 
..o permeabilitate reprezentată prin coeficientul 0,0058, pe când 
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cel dela Ulmi mai puţ.in de jumătate, şi adică 0,0027, aşa cum. 
stă consemnat la paginele 30 şi 28 ale Memoriului meu din 1897. 
Totuşi, d. Lindley calculează mai sus arătaţii săi «coeficienţi i
drologici>, adntiţând atât pentru Bragadir cât şi pentru Ulmi~ 
«ctceiaşi porositale» a stratelor achifere. Este lesne de î_nţeles că„ 

cu asemeni procedeuri, se poate demonstră. orice. Pentru a în
vederă. pentru ori şi cine că, şi în această cestiune, d. Lindley 
jong·lează cu termenii şi cu cifrele idrologice, mă voi servi de
în " ăşi indicaţiunile d-lui Lindley, spre a: dovedi că., contrar afir
maţinnci d- ale, stratul achifer dela Ulmi nu este capabil a da. 
mai multă apă de cât cel dela Bragadir. După cum ne arată. 

d. Lindley la pag. 35 şi 15 ale Raportului său din 1 Dec. 1905,. 
Bragadirul a dat, în anii 1903 şi 1904, după o lungime de cap
tare de 6750 m., în mediu câte 31124 m.c. de apă pe 24 ore; 
sau câte 4m.c·,6l de apă pe zi şi metru de captare. La pagina. 
38 a aceluia i raport d. Lindley fixează dela 25000 la 30000 m.c, 
adică în mediu câte 27500 m. c. de apă pe zi de scos de la Ulmi„ 
după o lungime de captare de 6000 m., ceiace face câte 4m.c,5s 
de apă pe zi ;i m tru de captare. Cum dar Ulmii, cu 4m.c·,58 
de apă pe metru de captare, sunt mai abondenţi decât Braga
dirul CU 4m.c·,6l ? 

Ca cost de instalaţiuni, pentru Bragadir, Primăria a avut 
oferta garantată a d-lor Pellerin şi Visin cu preţul de 2.500.000· 
lei pentru 40000 m. c. garantaţi de apă, cu im apeduct nou pro
priu, ceiace revine la 62,50 1. pc m. c. de apă adus pe zi în 
r ezervorul dela Cotroceni. Pentru Ulmi, d. Lindley prezintă un 
deviz de 2. L20.UOO lei pentru 27500 m. c. de apă de adus pe zi în 
rezervoriul dela Cotroceni, prin existentele apeducte dela Joiţa 
la Bucureşti. Adăogând la acest devis valoarea de 1.200.000 lei 
a apeductului existent, ajungem, pentru cele 27500 m. c. dela. 
Ulmi, la costul total de 3.320.000 lei, sau de 120,72 1. pe m. c 
de apă adusă. Dar aceasta este cu 93,15°/0 , sau aproape in 
doit (!), mai scump ca la Bragadir. Aşa ştie s'o reguleze (<com
petinţa desăvârşită» a d-lui Lindley ! 

Ca chelt1,t,eli de exploatare, Consiliul tecnic superior, care
a cercetat amănunţit cifrele, a găsit pe ale d-lui Lindley pentru 
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Ulmi, de asemenea mai mari decât pe cele făcute de Primărie cu 
exploatarea de la Bragadir. 

Ca mod de captare, Ulmii, din causa micii porosităţi a 
.stratului achifer, reclamă sondiţe metalice, cari sunt supuse tu
turor inconvenientelor acestui sistem, pe când Bragadirul s'a 
putut capta prin puţuri în beton de mare diametru, vizitabilo la 
-Orice moment şi igienice prin natura materialului ce le com
pune pereţii. 

Ca extensiune viitoare, din cauza calităţei apei dintre Răs
toaca şi Argeş, captarea acum proiectată la Ulmi pe 6 km. lun
gime, nu se mai poate prelungi decât la Est, spre Dâmboviţa, cu 
încă 4300 m., spre a produce, după rentabilitatea medie a stra
tului ce am indicat mai sus după Lindle.y, pe lângă cei 27500 
m. c. avuţi acum în vedere, alţi 19828 m. c., adică, pentru în
treg profilul Ulmi din Răstoaca până în Dâmboviţa, vr'o 47500 
m. c. apă. Bragadirul însă poate pune la dispoziţiunea Bucureş

tilor cel mai puţin cei 60000 m. c. de apă indicată în proiectul 
meu din 1897 şi garantaţi prin oferta cu cauţiune a d-lor Pelle
rin şi Visin. 

Ca siguranţă ~i înlesnire de exploatare, Bragadirul se gă

seşte apărat de Fortificaţiunile Bucureştilor şi numai la o dis
tanţă de 10 km. de Capitală, pe când apeductul dela Ulmi va 
putea fi tăiat de un împresurător al cetăţii, este departe de oraş 
~i incomod accesibil ca serviciu, din lipsă de căi de comuni
caţiune. 

Ca avantagiu special în fine, captarea dela Bragadiru 
lasă disponibil apeductul existent Joiţa-Cotroceni, spre a se a
duce printr'însul, pentru usul spălării canalizaţiunii de scurgere 
a Bucureştilor, or câtă apă de Dâmboviţa s'ar voi pânăla 
concurenţa unui volum de 89000 m. c. de apă pe zi, decât este 
capabil a debita acel apeduct. In vederea considerabilei înbună
tăţiri igienico ce o asemenea aducere de apă de spălat canalele 
a.r face Capitalei, s'a şi construit deja d'a lungul şoselelor Bona
parte şi Ştefan cel mare, un canal care să primească şi să 

distribue apa de spălat în reţeaua de canalisaţiune de scurgere 
a oraşului, care s'a dispus întradins cu capetele sale superi
<>are pe acele şosele. Ocuparea apeductului Joiţa-Cotroceni cu 
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apele de băut dela Ulmi va sili Primăria să renunţe la rea
lisarea unei atât de eftine, comode şi eficace măsuri de însă
nătoşire a Capitalei: 

* * * 
Acestea sunt, Domnilor, cuvintele pentru cari orce om care

cunoaşte cestiunea şi necesitaţile Capitalei, şi voieşte sincer şi 
obiectiv a le satisface, a trebuit să le aibă în vedere la alegerea. 
de făcut între Ulmi şi Bragadir, ca punct din care să se capteze 
curentul de ape subterane găsit la vestul Bucureştilor. Pe te
meiul acestor con ideraţiuni, pe cari le-am expus în Memoriul 
ce am publicat în 1897, am propus de preferinţă Bragadirul · 
pe temeiul acestor consideraţiuni între altele, Consiliul tecnic 
superior a respins după atunci propunerile d-lui Thiem de a aduce 
apa dela Ulmi. 

Dar dacă aceste consideraţiuni au fost hotărâtoare atunci 
când aleger a uneia sau alteia din aceste localităţi atârna ab
solut numai de în s uşirile proprii fiecăreia din ele, se mai poate 
oare discuta a~um asupra unei asemenea alegeri, când Bragadirul 
e te deja captat şi când se dovedeşte că o nouă captare la Ulmi 
ar avea de efect inevitabil de a seca Bragadirul '? 

Cu toate ace tea, Domnilor, asistăm la o persistenţă din 
partea . Consiliului Comunal de a aduce apele dela Ulmi, contra. 
raţiunilor mai sus enumerate, ~ontra avisului ce potrivit legei 
i-a dat şi acum în urmă Consiliul tecnic superior, şi aceasta. 
numai şi numai pentrucă, fascinat de d. Lindley, Consiliul Co
munal nu vede decât prin ochii acestuia. 

Vi se pare extraordinar aceasta. 
V'o veţi explica însă, Domnilor, când veţi cunoaşte câte 

coarde are d. Lindley la arcul său, câte şi ce mijloace a între
buinţat d-sa pentru a face o adevărată captaţiune asupra vo
inţei Consiliului Comunal şi a dispune de această voinţă după. 
placul d-sale. 

Mijloacele d-lui Lindley~ 

Succesul, . în sensul său, e unicul scop al d-lui Lindley, şit 
pentru a'l avea, nimic · nu-i resistă, nici principii, nici raţiona-
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ment, nici cifre ; totul e maniat do d. Lindley, cu o adevărată 
prestidigitaţiune, în .esclusivul scop al interesului său . 

Citiţi, Domnilor, paginele 20, 21 şi 31 ale Raportului din 
1 Dec. 1905, dat acum la iveală, al d-lui Lindley, pentru a vedea 
cum tratează d-sa pe d. Radu, care a executat captarea dela 
Bragadir. 

Nu am eu să examinez învinuirile ce acest Raport aduce 
d-lui Radu, pentrucă, de o va crede, d-sa va şti de sigur să 
răspunză d-lui Lindley. Eu mă voi mărgini a vă arăta numai 
cu ce mijloace a crezut d. Lindley să 'mi taie capul mie. 

* * * 
La pagina 18 a Memoriului d-sale, d. Lindley mă învinueşte 

că aşi fi calculat în mod eronat permeabilitatea stratului achifor, 
şi prin urmare debitul puţului de încercare No. IX de la Bra
gadir, şi aceasta nu doar pentrucă sistemul meu de calcul al 
permeabilităţei n'ar fi raţional, dar pentrucă am «admis in mod 
arbitral, la puţul IX, fundul de argilă impermeabilă la (cota) 
+86,8, pe când de fapt el este aşezat la +77,45, şi de'ci cu vro-o· 
9 m. mai adânc»; altfel zis, c'aşi 'fi escamotat cifrele. 

Dar, după cum se vede pe profilul idrolog"ic Mihăle~ti

Cotroceni,ce aveţi înaintea D-v.(Anexe Pl. IIBul. No 6),puţul IX este 
cel mai adânc, şi a:ceasta din cauză că, probabil, avem la acest puţ 
două strate achifere suprapuse, a cărora separaţiune însă nu 
este reprezentată decât printr'o lentiliă de argilă. Nu este tot 
astfel însă şi cu adâncimea celor 4 sonde de observaţiune ce 
am făcut în jurul puţului IX, sonde ale căror funduri de argilă se 
găsesc la diverse nivele, dar toate cu mult mai sus decât .fundul 
puţului IX. In afari circumstanţe, ar fi fost o eroare dacă mi-aşi 
fi întemeiat calculul pe cota puţului IX, fără a ţine seamă de 
cotele sondelor de observaţiune din prejuru-i. Am considerat 
dar media tuturor acestor cote şi, la ,pagina 53 a Memoriului 
meu, arăt că am introdus în formulă «Z, ordonata parabolei, re
«prezintată prin înălţimea . apei în sondă asupra unui plan tras 
«la cota 86,8, ce înfăţişează niedia cotelor la cari se găseşte argila»· 

Nu dar «arbitrar» am admis cota medie 86.8, în locul celei 
speciale de 77, 45 a puţului IX. 
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In altă parte de altmintrelea, la pagina 19 a Memoriului 
său, d-l Lindley, uitând învinuirea ce'mi face precedemente a
supra acestui mod al meu de a calcula, îl aprobă, căci scrie : 
<Admiterea în cazul acesta a unei înălţimi medii pentru pozi
ţiunea păturei impermeabile de argilă nu numai că e pennisă, 
ci se ~i irnpulne». 

Nu vă minunaţi, Domnilor, de această mobilitate de prin
cipii a d-lui Lindley. Acest idrolog jonglează cu principiile, după 
interesul ce are: în 1895 Joiţa, când era propusă de mine, nu 
avea apă; acum în 1906, când o propune d-lui, a devenit loca
litatea cea mai în măsură ca să alimenteze Capitala ; la pagina 
18 a Memoriului ău sunt denunţat că am făcut greşală de a 
lua media puţurilor ; la pagina 20 însă a aceluiaşi Memoriu lua
area mediei nu numai că e permisă, dar se şi impune. · 

* * * 
La pagina 9 a Memoriului său, d-l Lindley mă ia de acum 

21 de ani şi îmi impută că, in proiectul meu din 1885 pentru 
distribuţiunea apei în oraş, n'aşi fi introdus separaţiunea între 
partea de sus a oraşului şi cea de jos, şi că, din această cauză, 
apa din conductele părţei de sus a oraşului ~e scurge în con
du ctele părţei de jos, în paguba presiunei disponibile în părţile 
înalte ale Capitalei. 

Din cauza mea dar, apa din conductele publice n'ar putea să 
se ridice în caturile de sus ale caselor din Bucureşti. · 

Inţelegeţi, Domnilor, gravitatea acusaţiunei. 
Cu toate acestea, d-l Lindley n'avea de cât să privească 

pe planul publicatei mele distribuţiuni de apă din 1885-pe care 
vi-l prezint şi d-voastră-spre a vedea enormitatea născocirei sale. 

Observaţi, Domnilor, că, pe acest plan, diversele artere de 
alimentare ce am proiectat în 1885 - şi s'au executat, - sunt 
însemnate unele în roşiu, pentru partea de sus a oraşului, şi 

altele în albastru, pentru cea de jos, şi că o complectă separa
ţiune este făcută între aceste două categorii de conducte. 

A nega astfel ceea ce este evident şi a exploata abil a
ceastă negaţiune, printr'un raport oficial adresat Consiliului Co-
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munal, care n'are competinţa de a o verifica, este un mijloc 
de a'şi zdr·obl adversarii, a cărei calificare vă las s'o faceţi D-v. 

* * * 
Dar unde d. Lindley face să zbârnâie cea mai neagră coardă 

a arcului său, este când insinuează, la pagina 9 a Raportului 
său, că aş fi copiat un proiect ce d-sa ar fi prezentat Primării 

în 1885, pentru stabilirea reţelei de conducte de apă în oraş, şi , 

pentruca acest plagiat să nu se descopere, aş i fi făcut să dis
pară proiectul său original. 

V'am arătat, Domnilor, în precedenta mea conferinţă, scopul 
chemării în 1885 a d-lui Lindley la Bucureşti : acela de a judeca 
t emeiniciea criticei ce făcusem proiectului de distribuţiune Biir
k:ly. Cu această ocaziune, d-sa s'a oferit să facă un proiect de 
distribuţiune, însă Primăria i-a ţărmurit oferta la prezentarea 
unui simplu aviz <tsupra condiţiunilor ce d-sa ar crede că trebue 
să împlinească o bună distribuţiune în Bucureşti. D-l Lindley a 
şi prezentat un asemenea «aviz» , intr'un memoriu însoţit de un 
plan al oraşului, din cele ce edit a pe acele vremuri Tipografia 
Gobl pentru comerţ, plan pe care a trasat un sistem de conducte. 

La întocmirea proiectului de distribuţiune, am ţinut compt, 
în proporţiunea ce mi s'a părut nemerit, de acest «aviz », şi am 
adoptat tot ce mi s'a părut bun şi raţional dintr'însul, făcând 

altfel pentru rest. Şi, la paginele 20, 21, 26 şi 30 ale Memoriu
lui tipărit ce însoţea proiectul meu de distribuţiune , am arătat 
amănunţit că am adoptat din avizul d-lui Lindley cutare ~i cu
tare parte, după cum vă puteţi convinge din citirea acelui me
moriu, ce am aci la dispoziţiunea D-v. 

Pentruca o largă desbatere să se poată face asupra pro
iectului de distribuţiune ce am prezentat în 1885, am supus 
aprobăr.e i Consiliului tecnic superior acest proiect, însoţindu-I, 
ca piesă de consultaţiune şi comparaţiune, şi de avizul original 
al D-lui Lindley. 

In textul jurnalului No. 88 din şedinţa dela 10/22 Mai 1886 
a Consiliului tecnic superior, după care am acl copie, se poate 
citi fraze ca cele următoare: «Consiliul văzând şi opin'iunea d-lui 
Lindley"; «Despre aceasta nici o menţiune nu se face nici în 
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avizul d-lui Lindley, nici în proiectul ce s'a supus (de mine) 
examinărei Consiliului»; «Pentru partea de sus a oraşului, d-l 
Lindley propune o presiune disponibilă de 25 m. în oraşul de 
Nord şi de 20 m. în oraşul de Sud, pe când în proiectul pre
zentat (de mine) se prevede presiunea uniformă. de 25 m. pentru 
toată partea de sus a oraşului», şi alte asemenea. 

Apoi, dacă în t extul Memoriului proiectului meu citez ce 
anume am adoptat din avizul d-lui Lindley; dacă trimit în ori
ginal acest aviz Consiliului tecnh:., şi dacă Consiliul tecnjc în 
jurnalul său ia cunoştinţă de acest aviz şi constată că, chiar 
într'o cestiune esenţială ca aceia a presiunei disponibilă, de care 
atârnă întreg calculul diametrelor conductelor, proiectul meu se 
deosebeşte de ceeace însuşi Consiliul tecnic numeşte Avizul d-lui 
Lindley, nu este un neadevăr, însoţit de o infamie, afirmarea 
d-lui Lindley că d-sa a prezentat in 1885 un nproiect coniplect" > 

că acel proiect al d-sale a fost plagiat, şi apoi, pentruca pla
giatul să nu se descopere, am făcut să dispară lucrarea d-sale ?
Cum de am făcut-o să dispară, de am tăinuit'o, când singur am 
dat'o in examenul Consiliului tecnic superior'? 

Unde se află acum acea lucrare a d-lui Lindley? De ce nu 
se mai găseşte la Primărie? - Apoi să mă ierte d-l Lindley; la 
aceasta nu-i mai pot răspunde. Sunt 21 de ani de atunci şi, în 
acest interval, s'a schimbat 4-5 directori şi nu ştiu câţi archi
vişti la Serviciul Lucrărilor Tecnice ale oraşului. 

* * * 
Când intr'o cestiune ce nu se lasă a fi pătrunsă de toţi, 

cum este cestiunea alimentării Bucureştilor cu apă, d-l Lindley 
prezintă pe d-l Inginer Inspector general Radu şi pe mine, cari 
singuri, dar fiecare pentru sine, ne am luat răspunderea resol
virii cestiunii, - ne prezintă zic, aşa cum o fţtce prin Raportul 
ce a înaint~t Consiliului Comunal şi l'a distribuit acum in urmă, 
în mii de exemplare, şi aceasta ·cu ifosul omului cu «compe
tinţa desăvârşită» , apoi mai este extraordinar să auziţi, Dom
nilor, că Consiliul Comuual al Capitalei Regatului, în anul ju
bilar 1906, şi în urma unui asemenea Raport al d-lui Lindley, 
a strigat: «Corpul ingineresc român a prăpădit ţara noastră; 
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«dacă ar fi ştiut ceva, ne-ar fi arătat de unde să luăm apa ... ~ 
"Să se ~tie că corpul tecnic este ruina ţărei". 

Captat cum era de d-l Lindley, Consiliul Comunal al Capi
talei a putut zice orice şi face orice: nu numai să ne defaime 
gratuit şi, în aplauze frenetice să aprobe aducerea în Bucureşti 
a apelor dela Ulmi ; dar, de ar fi fost la ordinea zilei, să voteze, 
earăşi cu freneziă . . . . . . alimentarea Sinaiei cu apă de Prut, 
dacă d-l Lindley ar fi propus'o. 

Am zis. 

MEMORIUL PROIECTULUI ALIMENTAREI CU APĂ DIN DUNAREA Şl 

ILUMINATULUI CU ELECTRICITATE AL ORAŞULUI GIURGIU 

(Urmare) 

PARTEA I 

Alimentarea 

Conducta de aspiraţiune. - Conducta de aspiraţiune s'a. 
prevăzut a fi de 300 m/m diametru, pentru a micşora viteza 
tntr'ânsa şi a u~ura travaliul pompei de aspiraţiune. 

Această conductă are la capul despre Dunăre o. crepină> 

care s'a prevăzut a fi aşezată la - 2.00 sub etiagiu, în scopul 
de a fi cufundată cu totul sub apă la orice nivel al Dunărei şi 
a fi ferită de gheţuri, etc. 

Un eşafodagiu special, cum se indică în piesele desemnate 
arată modul de protecţiune al acestei crepine. 

Dupăce ese din Dunăre conducta se află aşezată sub pă
mânt la o adâncime medie ele 1.50 m, traversând albia gârlei 
Cama prin mijlocul unor îmbinări fl exibile, în scopul de a se 
reduce pe cât posibil pierderile în drum. 

Pe porţiunile unde conducta trece pe sub fundul gârlei, 
ea repauzează pe un rând de piloţi în modul indicat în piesele 
proiectului. 
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